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Acta de la Comissió Permanent de la Facultat de Geografia i Història  

celebrada el dia 22 de juliol de 2020 
 
Dia: Dimecres, 22 de juliol de 2020 
Hora: 12 hores 
Lloc: Videoconferència https://campusvirtual.ub.edu/mod/collaborate/view.php?id=1348931 
 
Presidit per: Ricardo Piqueras, Degà de la Facultat 
 
Secretària: Arlinda Garcia Coll 
 
Hi assisteixen: Beltran Costa, Oriol; Buxeda i Garrigós, Jaume; Carbonell Guberna, Jaume; Ciurans Peralta, Enric; 
Conejo da Pena, Antoni; Cornellà Cort, Aina, Estrada Bonell, Ferran; Garcia Coll, Arlinda; Gené Pinós, Pilar; Ibáñez 
Andujar, Àngels; López Bustins, Joan Albert, López Cachero, Francisco Javier; Martín Pons, Jordi; Peñalver Morral, 
Anna; Piñol Alabart, Daniel; Piqueras Céspedes, Ricardo; Santacana Torres, Carles i Tort Donada, Joan. 
 
Excusen assistència: Buenacasa Pérez, Carles 
 
Ordre del dia: 
 
1.- Aprovació de l’acta de la reunió anterior  
2.- Informació de l’equip deganal 
3.- Informe de l’administració de centre pel COVID-19  
4.- Estat tecnificació de les aules 
5.- Convocatòries Professorat  
6.- Coordinació del doble grau en Arqueologia i Història 
7.- Torn obert de paraules 
 
S’inicia la reunió a les 12:08 h. 
 
El degà inicia la reunió comentant que aquesta darrera reunió abans de l’estiu li hagués agradat fer-la presencial, cosa 
que no ha estat possible donades les recomanacions sanitàries. Igualment, vol començar amb el record al Dr. Sánchez 
Marcos, membre molt actiu de la Facultat i de la Junta de facultat, que ens va deixar el passat 4 de juliol. 
 
1.- Aprovació de l’acta de la reunió anterior  
 
S’aprova l’acta corresponent al 8 de maig de 2020. 
 
2.- Informació de l’equip deganal 
 
El degà explica que la darrera resolució del rector no ha canviat massa la situació que es tenia fins ara, mantenint-se la 
preferència pel teletreball, sempre que sigui possible. El dia 23 de juliol es preveu que se celebri el darrer consell de 
govern del curs, on s’inclou la modificació del reglament de la nostra facultat per adaptar-lo al nou model de 
dimensionament d’equips deganals establert pel rectorat. Amb aquest darrer tràmit, ja podrà tenir lloc el 
nomenament del nou vicedegà/vicedegana de la facultat. En aquest sentit, informa de la incorporació com a  nova 
vicedegana de la Dra. Núria Benach, professora del departament de geografia, que s’afegeix a l’equip deganal de la 
facultat fins a finalitzar el mandat actual, i amb continuïtat durant proper mandat si l’actual equip renova la confiança 
de la Junta. La Dra. Benach s’ocuparà dels temes de Qualitat i Innovació docent, el que comportarà una reordenació 
de competències en l’equip deganal.  
 
El Dr. Daniel Piñol informa que els dies 3 i 4 de juny van tenir lloc les jornades de portes obertes en modalitat on line. 
Aquestes jornades van funcionar molt bé i van comptar amb molt bona assistència. Es preveu que el 3 de setembre 
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tingui lloc la sessió informativa de matrícula també mitjançant la plataforma BBC. També informa que s’ha acabat la 
docència de forma bastant correcta, tenint en compte les circumstàncies. Igualment, els darrers tribunals de TFGs 
s’han celebrat  sense incidències. En relació amb la planificació del curs vinent, explica que s’estan gravant les aules i 
acabant de tancar la mateixa. 
 
El Dr. Jaume Carbonell informa que ja s’han presentat 6 tesis doctoral on line. Fa una valoració molt satisfactòria de 
com han anat les lectures d’aquestes. Tanmateix, comenta que, de cara a setembre, ja hi ha una tesi programada i que 
es preveu que se celebri alguna més. Explica que s’han hagut d’adaptar diverses normatives per poder fer lectures on 
line i que aquest format sigui una opció més. Sobre temes de Qualitat, informa que la Comissió de Qualitat es 
convocarà per començar a treballar en les acreditacions que s’hauran de fer a finals del curs vinent. D’aquestes noves 
acreditacions ja se’n farà càrrec la nova vicedegana. 
 
El Dr. Jaume Buxeda explica que s’ha ampliat el termini de sol·licituds d’ajuts a la Comissió de Recerca de la facultat i 
que hi ha prevista una reunió pel dia 23 de juliol on es resoldran els ajuts de la primera convocatòria. Igualment, s’han 
ampliat els terminis de justificació concedits pel 2019 i que es demanarà que per finals de setembre es justifiqui si es 
tracta d’activitats que s’ha ajornat o no es faran. 
 
La Dra. Arlinda Garcia informa sobre els actes de graduació. Aquests no es poden fer al mes de setembre, com es feien 
habitualment, pel que s’ha decidit passar-los al mes de febrer, concretament els dies 8 de febrer, 10 i 11. De moment, 
s’ha començat la preparació d’aquests amb l’enviament d’un email informatiu als estudiants. Al setembre/octubre es 
decidirà, segons sigui la situació de la pandèmia, si finalment aquests es poden celebrar. Pel que es refereix al tema de 
la mobilitat internacional, hi ha 51 sol·licituds previstes, però caldrà esperar fins poc abans de marxar per saber si 
aquestes mobilitats es faran realment. Ja s’estan registrant peticions de canvi de semestre (en molts casos forçats per 
les universitats de destinació) o renúncies. En el cas dels incoming, els programes dels estudiants nord-americans no 
estan actius; en el dels Erasmus, s’han registrat 58 peticions (xifra similar a la del curs anterior), encara que també hi 
ha molta incertesa que pot acabar en una allau de cancel·lacions, segons sigui la situació. 
 
S’aprofita per demanar als directors de departaments que, si es té oportunitat, s’animi al professorat a omplir la fitxa 
amb el CV de la web. Encara que ja estan plenes 80-90 fitxes, encara falten per omplir-ne. A més, hi ha un cert biaix 
amb la presència de professorat més jove i, en canvi, l’absència del més consolidat.  
 
3.- Informe de l’administració de centre pel COVID-19  
 
El degà agraeix a l’administradora de Centre la feina feta per anar adaptant-se a les noves situacions a conseqüència 
de la COVID-19. S’informa que es van fer les proves de selectivitat i van anar molt bé. 
 
La Sra. Àngels Ibáñez explica que la UB es troba en la fase 3. Es disposa d’equips de protecció d’edifici i individuals, una 
mascareta per a cada treballador, així com d’hidrogel i tovalloletes de desinfecció si es necessiten. Si es necessités 
alguna cosa més, cal demanar-la a Gerència i se subministrarà. També es disposa, de moment, de 31 mampares de 
separació de taules i 24 de foam per separar taules. Aniran arribant les que es necessitin, ja que primer s’han 
prioritzat les del PAS, i després aniran les del PDI. 
 
En relació amb la selectivitat, la Sra. Ibáñez corrobora que va anar molt bé i que els serveis de neteja de la Facultat van 
fer un gran esforç per tenir les aules desinfectades. 
 
El Dr. Ferran Estrada pregunta sobre el tema de l’aforament de les aules. L’Àngels Ibáñez diu que, d’acord amb les 
darreres indicacions, cal deixar 1,5 m de distància, però que es poden fer els càlculs d’aforament al 50% si així 
s’acorda. 
 
El Dr. Carles Santacana pregunta sobre els costos econòmics de les webcams per al professorat del departament. 
Indica que es va demanar per les necessitats, però que no quedava prou clar qui pagava aquestes càmeres.  
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El Dr. Toni Conejo pregunta sobre les aules grans que tenen banc corregut, en el sentit de si cal treballar amb el càlcul 
d’aforament també del 50% de la seva capacitat. Pregunta sobre si es farà distribució de mascaretes entre l’alumnat. 
La Sra. Ibáñez diu que no, que els estudiants l’han de portar la seva mascareta i que només està previst donar 
mascareta per als treballadors.  
 
El Dr. López Cachero pregunta sobre la disponibilitat de guants en el cas de les pràctiques de laboratori. La Sra. Ibáñez 
diu que, de moment, s’estan proporcionant guants a les unitats que ho necessitin. El degà indica que caldria tenir 
disponibilitat de guants per a les pràctiques de laboratori per si aquests fossin necessaris.  
 
El Dr. Ferran Estrada demana si hi haurà tovalloletes desinfectants per als estudiants per als canvis de classe o si es 
farà neteja d’aquestes cada canvi de grup. La Sra. Ibáñez expressa les dificultats d’incrementar la neteja i menys entre 
classe i classe. Si es considera necessària la compra de tovalloletes, caldria valorar-ne el cost. Explica que s’està 
seguint el pla de contingències de la UB, però que aquest està en continuo canvi, de manera que no es tenen 
directrius clares de com cal procedir. Caldrà esperar les indicacions del pla de contingències de la UB per acabar de 
concretar les accions de cara a l’inici del curs vinent. 
 
4.- Estat tecnificació de les aules 
 
El degà explica que s’estan cobrint les mancances tecnològiques que s’han detectat, però també recorda que cal casar 
necessitats i recursos econòmics. Sobre les accions realitzades, explica que, en primer lloc, s’ha preguntat als 
departaments sobre la necessitat de webcams que permetin al professorat poder fer les classes des del despatx. En 
segon lloc, s’ha preparat el procés de tecnificació de les aules. S’ha rebut una primera partida pressupostària per 
cobrir aquestes despeses de tecnificació de 34.581 € procedent dels vicerectorats de política docent. Es disposa també 
d’un romanent del contracte programa docent de 6.366 €. En total, es disposen d’uns 40.000 €. En relació amb la 
pregunta del Dr. Santacana, el degà aclareix que els  departaments no hauran de pagar res. Amb els diners disponibles 
en aquests moments s’estan duent a terme les actuacions prioritàries, però caldrà esperar l’arribada d’una segona 
partida pressupostària procedent del Ministeri (prevista per a finals de setembre i encara sense concreció de la 
dotació econòmica que significarà per a la Facultat) per finalitzar les actuacions que quedin pendents de la primera 
fase. 
 
Sobre la petició de webcams per a tots els despatxos, s’explica que, inicialment, havien arribat fins a un total de 114, 
però que aquesta xifra es va veure modificada per la notícia del programa de la UB per a la compra de 2.000 
ordinadors portàtils, 64 dels quals correspondran a la facultat. Aquest programa contempla que, per a cada portàtil, 
caldrà lliurar una torre d’un rènting antic. Per tant, de les 114 webcams, cal restar 64 ordinadors que ja estaran 
adaptats via la substitució per un portàtil i, per tant, finalment es compraran 50 webcams. Correspon als 
departaments concretar a quins professors s’adjudicarà un portàtil i en quins ordinadors caldrà la instal·lació de les 
webcams. Es recomana prioritzar el professorat que ha de fer docència no presencial al primer semestre. Serà el 
departament qui decidirà quin professor/despatx necessita amb més urgència l’ordinador, entenent que la resta 
estarà adaptat amb webcam. 
 
Durant aquesta primera fase de tecnificació, s’adaptaran pràcticament totes les aules de la tercera i segona planta: 16 
aules (excepte 302 i 303) i el laboratori d’antropologia. També es destinaran recursos per a la millora de la wi-fi de la 
5ena planta i s’intentarà insonoritzar una aula (pendent de pressupost). La petició de disposar de pantalles més grans 
per a les aules de docència d’història de l’art, l’increment d’endolls a les aules, la tecnificació de la Sala Jane Addams i 
d’altres aules són actuacions que tindran lloc durant la segona fase, d’acord amb l’arribada de pressupost per poder 
costejar-les.  
 
S’explica que es va comptar amb demostracions de 4 empreses seleccionades per l’àrea de TICs. Amb els tècnics 
d’audiovisuals de la facultat es van triar 2 empreses, les quals van venir al centre a fer les proves. Finalment, es va  
optar per les càmeres peta zeta i 2 micròfons d’ambient per a cada aula perquè són els que donen millor prestacions. 
La compra s’ha fet mitjançant un expedient de contractació de 24.000 €, amb el compromís de l’empresa d’instal·lar-
ho entre el 31 d’agost i el 15 de setembre i que tot estigui preparat per l’inici de curs. 
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Per als despatxos, les 50 webcams arribaran al setembre perquè hi ha molts problemes de disponibilitat d’aquests 
productes al mercat. Les webcams que s’han adquirit són d’una gamma mitjana. D’altra banda, s’ha demanat 
pressupost per a la insonorització d’una aula, d’acord amb la petició del departament d’Història de l’Art. El Dr. Jaume 
Carbonell proposa insonoritzar l’aula 305, ja que com la 307 ja està insonoritzada, la 306 quedaria insonoritzada de 
facto, en quedar al mig de les dues anteriors. El Dr. Toni Conejo proposa que entre tots els professors de l’àrea de 
música s’acordi quina aula seria més adient i s’informi l’administradora de la decisió. 
 
El Dr. Oriol Beltran diu que el professorat del departament d’Antropologia no preveu fer sessions streaming sinó partir 
grups i no entén les despeses i la priorització per l’streaming. El degà respon que cal aprofitar els recursos que arriben 
que possibiliten aquesta tecnificació. A més, convé estar preparats per a tots els escenaris possibles, és una actuació 
de futur i recorda que hi ha altres ensenyaments que sí que les fan servir. 
 
El Dr. Santacana pregunta sobre el programa portàtil UB 2020. Indica que les bases parlen de substituir torres de 
rènting exhaurit, fet que limita molt els ordinadors que poden acollir-se a aquest programa. Pregunta si se sap quants 
ordinadors hi ha a la facultat de rènting exhaurit i si al programa entren també els adquirits pels departaments. 
Pregunta també sobre el programa de cofinançament del qual es parla a la convocatòria. La Sra. Ibáñez explica que els 
portàtils van a compte d’un ordinador de rènting, en primer lloc dels exhaurits, però que si encara tinguéssim més 
adjudicats i aquests no fossin suficients per cobrir tots els que corresponen a la facultat, se cercarien els més vells. En 
referència al programa de cofinançament, aclareix que el que vol dir és que els departaments que vulguin més 
ordinadors dels adjudicats els hauran d’assumir del seu pressupost. S’acorda aclarir els detalls del funcionament 
d’aquest programa i esbrinar quants ordinadors de rènting que compleixin les condicions per acollir-se al programa hi 
ha a la facultat. El degà insisteix en el fet que cal pensar a nivell de facultat i després fer-ne la redistribució entre 
departaments perquè cal aprofitar els 64 portàtils que ens toquen com a facultat. 
 
5.- Convocatòries Professorat  
 
El degà explica la situació de les convocatòries de professorat. Aprofita per explicar la marxa de l’Albert Madrenas 
com a administrador de centre de la facultat de dret. Sobre les OPO 2019, queda la convocatòria Serra Hunter (8 
places) que ja està tancada pel que fa a la crida internacional, però per la qual encara resta pendent la convocatòria 
de la UB. L’OPO 2020 està pendent d’aprovació pel Consell de Govern del dia 23 de juliol. La seva concreció d’agregats 
i lectors UB no arribarà fins a finals de setembre. Les càtedres, juntament amb la taxa de reposició del 2017, es passen 
al setembre per la saturació de convocatòries. Per l’OPO 2020, la facultat compta amb 2 acreditats a catedràtic 
funcionari (Drs. Monterde i Revilla) i és molt probable que puguin entrar tots dos. En canvi, per a les places de 
catedràtic contractat, la facultat té 4 candidats acreditats. Sembla bastant probable que pel 2020 entrin 2 persones, 
mentre que els altres 2 quedaran per a la propera convocatòria. 
 
Es felicita els Drs. Pelai Pagès, Laviña i Pérez Samper que han estat nomenats professorat emèrit.  
 
 
6.- Coordinació del doble grau en Arqueologia i Història 
 
El degà informa que s’ha nomenat la Dra. Maria Soler Sala com a coordinadora del doble grau, a proposta d’acord 
entre els dos consells d’estudis. Es ratifica el nomenament. 
Vista la nova rebuda, s’anima als caps d’estudis d’Història i Història de l’Art a tractar d’impulsar el doble grau 
d’aquests ensenyaments.  
 
7.- Torn obert de paraules 
 
El degà explica que al desembre hi haurà eleccions a rectorat. Comentar que el Dr. Xavier Roigé no es presentarà per a 
renovar com a vicerector. A partir del mes de setembre/octubre s’entrarà en període preelectoral. 
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La Sra. Àngels Ibáñez informa que la renovació del cap de l’OAG no es farà fins al mes d’octubre. Això pot afectar al 
tema de les contractacions de professorat i demana que es tingui en compte. Ella serà la interlocutora per a qualsevol 
qüestió relacionada amb aquests temes. 
 
Ha sortit la resolució d’un concurs i les Sres. Irene Castilla i l’Aurora Santiso deixaran la secretaria del departament 
d’Història i Arqueologia el dia 1 d’octubre. Es queda la Sra. Anna Peñalver i s’incorporaran dues persones que 
substituiran a les que marxen. Es comenta també que hi ha el compromís de Recursos Humans de fer la substitució de 
la vacant de la Sra. Sílvia Vidal al mes de setembre, si aquesta continua. Es preveu la reincorporació de la Sra. Pilar 
Revelles a la secretaria d’Antropologia durant el mes de setembre, fet que causaria que la persona que la substitueix 
ara es quedi sense contracte.  
 
 
A les 14:04 hores, el Degà aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta Acta. 
 
 
 
La Secretària       Vist i plau 
Arlinda GARCIA COLL      El Degà 
        Ricardo PIQUERAS CÉSPEDES 


